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Deltagere: Ib Larsen (DN), Bjarne Hansen (Gefion), Hans Skotte Møller (DOF), Ole Petersen (JKF Jægerne 
Slagelse), Lise Grove Andersen (Bevaringsforeningerne), Gert Jørgensen (Friluftsrådet). Fra COWI: Simone 
Møller Zacho, Lars Frederiksen. Fra Teknik og Miljø: Bo Gabe, Sofie Kamille Astrup, Karen Vestergaard, Knud 
Larsen. 

Afbud: Michael Neergaard (Dansk Skovforening), Morten Kantsø (Sports- og Lystfiskerne). Fra Klima- og 
Miljøudvalget: Jørgen Grüner, Anne Bjergvang, Poul Bek-Pedersen. 

   

1. Velkomst og oprids af programmet. 

2. Valg af ordstyrer: Bo Gabe blev valgt. 

3. Bemærkninger til sidste referat: Ingen. 

4. Bemærkninger til dagsordenen. Pkt. 10 vedr. regulering af råger på kommunale arealer udskydes til næste 
møde. Pkt. 7 orientering vedr. kystbeskyttelse ved Slagter Næse skubbes frem foran pkt. 6 vedr. 
kystbeskyttelse ved Kobæk, da Sofie skal gå tidligt. 

 

5. Gennemgang af rapport om havvandstigningernes betydning for kystnaturen v/ COWI Lars Frederiksen. 

Lars gennemgik rapporten i et slideshow. Dette eftersendes. Rapporten kan desuden tilgås via dette link: 

https://www.cowi.dk/om-cowi/nyheder-og-presse/ny-rapport-danmarks-kystnatur-alvorligt-truet 

Hovedkonklusion fra COWI: Prognosen er, at kystnaturen – især strandengene- vil blive meget hårdt ramt de 
næste 50 – 100 år. Slagelse Kommune er blandt de 10 kommuner i Danmark, der mister mest natur. 

Bjarne Hansen: Der findes mange lavtliggende markarealer, der eventuelt vil kunne inddrages til nye 
strandenge, men det vil være meget bekosteligt. 
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6. Kort orientering om kystbeskyttelsesprojekt ved Skælskør/Slagter Næse v/Sofie Astrup  

Sofie viste et slideshow (Powerpoint) om projektet. Dette udsendes efterfølgende.  

Ib Larsen: En sluseløsning er problematisk. 

Sofie: Projektet vil blive forelagt på et møde i Naturforum efter sommerferien. Efter sommerferien vil der også 
blive holdt et borgermøde i Skælskør. 

 

7. Orientering og debat om kystsikring ved Kobæk, v/COWI Simone Zacho 

Simone gennemgik projektudkastet i et slideshow (Powerpoint). Dette udsendes efterfølgende. 

Ib Larsen: Kan man ikke arbejde på indersiden af anlægget, i stedet for at køre på strandengen ved 
anlæggelsen? Simone Zacho: Måske enkelte steder, -men der er p.t. ingen aftaler om dette. Dette vil søges 
optimeret i detailfasen, men vurderingen er lavet på baggrund af udlæg af midlertidige køreplader på 
strandengen. Vurderingen er, at der kun vil være tale om en midlertidig påvirkning i anlægsfasen, altså ikke en 
permanent forringelse af strandengen. 

Hans Skotte Møller: Har man vurderet i forhold til evt. sedimentaflejringer ved Stakadeøen. Simone: Der er 
ingen påvirkninger af marine miljø eller ændret sedimentation. 

Ib: Kunne man ikke sløjfe Saltengsvejen og sikre adgang af anden vej? Simone: Ja vil man godt kunne. 
Forløsningsforslag 1-3 indgår den eksisterende vejdæmning som et værn mod oversvømmelse. Løsningsforslag 
4, med etablering af en lang spuns, er kompatibel med at nedlægge vejen 

Ib: Spunsen bør etableres på grundene, ikke på naturarealet. Simone: Dette er beskrevet i projektbeskrivelsen, 
hvor spunsen etableres udenfor N2000. 

Ole: Hvad med søen mod nord (Kobæk Sø)? Simone: Denne påvirkes ikke hydrologisk 

Ole: Vil der blive tale om differentieret betalingsbidrag fra lodsejere. Karen: Ja, det vil der være da der er store 
forskel i terræn og hvornår bygninger bliver oversvømmet. 

Medlemmerne af Naturforum kan komme med bemærkninger til projektskitsen ved Kobæk, senest 1. 
september 2022 via e-mail til Karen Vestergaard på e-mail kaves@slagelse.dk. Hvis der er spørgsmål kan 
Karen også kontaktes på telefon 58 57 46 84. Når udformningen af det endelige projekt er besluttet, vil det 
komme i offentlig høring. Aktuelt er der således tale om en slags ”forhøring”. 

 

8: Forslag fra Anne Bjergvang om ændring af mødetidspunkt. 

Der var enighed om at afholde mødet en halv time tidligere, dvs.  fremover mellem kl. 16.30 og 19.30. 
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9. Koloni af skarver og råger ved Musholm. 

Knud Larsen opridsede det hidtidige forløb af sagen: 

• Beboere klager over larm fra skarver og råger sommeren 2020 

• Emnet drøftes på Naturforum 30. sept. 2020 på Agersø Naturcenter. Kolonien af skarver findes på dette 
tidspunkt vestligt i lunden. 

• I 2021 tiltager klager og der kommer flere fugle til. Fuglene breder sig ind centralt i lunden. Skarverne 
har reder primært i Sitkagraner vestligt og centralt og rågerne i birketræer centralt mod nord. 

• Naturforum 2021: Forvaltningen orienterer om, at vi agter at fælde centrale redetræer. 

• Januar 2022 fældes ca. 38 sitkagraner og 7-8 birketræer, primære redetræer. 

• 5. april 2022 afholder forvaltningen dialogmøde med Grundejerforeningen Musholmparken. Der gives 
ingen faste tilkendegivelser, men vi vil overveje eventuelle yderligere tiltag. 

• Nuværende status: Øget bestand af skarver. Fuglene har rykket rundt og både skarver og råger yngler 
bl.a. i træerne langs med stien, dvs. tæt på boligområdet. Vi har modtaget adskillige klager gennem 
foråret og der har været et par artikler i Sjællandske.  

Knud Larsen: På mødet i Naturforum den 30. september 2020, var der blandt medlemmerne i Naturforum 
enighed om, at der burde tages udstrakte hensyn til fuglelivet. Vi har derfor i kommunen haft den holdning, at 
vi ville tilgå en løsning ”stepvis”, dvs. i første omgang en begrænset rydning (januar 2022), og vurdere effekten 
heraf. Håbet var, at fuglene ikke ville kolonisere de helt stinære træer, som følge af ”forstyrrelser” fra gående 
på stien. Det har desværre ikke holdt stik. Inden kommunen tager stilling til eventuelle yderligere tiltag, ønsker 
vi at vende sagen i Naturforum igen. Vi ønsker at høre medlemmernes holdninger og forslag. Herunder til et 
konkret muligt scenarie (kompromis), hvor der eventuelt fældes nærmest bebyggelse og sti, mens den 
fjerneste (vestligste) del af træerne bevares. 

Ole: Jagtkollega har oplyst, at skarverne foretrækker træer med grønne grene, da de føler sig mere sikre for 
havørnene her (frem for ”nøgne” grene). 

Ib Larsen: Inden bebyggelserne var der skov. Nu er der så ønsker om, at det sidste også skal fældes. Der bør 
tages hensyn til fuglene, det var og er et naturområde. 

Bjarne Hansen: Der blev ryddet en del skov for at muliggøre bebyggelserne. 

Bo Gabe: Beboerne har jo ikke nødvendigvis den forhistorie med. 

Der blev bredt fra medlemmerne nikket til, at man kunne se det nævnte scenario som et rimeligt kompromis 
mellem hensyn til beboere og fuglelivet. 

 

10. Muligheden for at regulere råger på kommunale arealer (Bjarne Hansen).  

Udskydes til næste møde. 
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11. Kort orientering om afholdt projekt med plantefrø. 

Knud Larsen orienterede om forløbet. Projektet blev udført med succes på de tre biblioteker, og alle 600 poser 
med plantefrø er afsat. Tak til Susanne Madsen og Caroline Sørensen fra bibliotekerne for et rigtigt godt 
samarbejde, og tak til Lise og Gert, som stillede op på dagen. Også tak til Bjarne for bestillinger af frø og 
udarbejdelse af såningsvejledning. 

 

12. Kort orientering om projektet med sommerfugleplakater. 

Knud Larsen orienterede: Ib og Knud har aftalt med Tine Nord Raahauge fra Naturskolen, at vi afholder et 
arrangement torsdag den 25. august kl. 15 – 17 ved Vasebro, hvor skolerne inviteres. Hver skole får udleveret 
et sæt med 2 sommerfugle-plakater og 2 rammer. Tine har foreslået, at der også udleveres et ”felt-sæt” 
bestående af rygsæk, sommerfugleguide, terrarium, sommerfuglenet og tovejs lup, hvis Naturforum vil donere 
dette. Der var enighed blandt medlemmerne om støtte forslaget.  

 

13. Status for 100.000 kr. puljen. 

Ole Petersen foreslog, at vi tilbyder Lystfiskerne et beløb, som de kan anvende til et godt projekt for at skabe 
bedre vandløb/fiskebestande. 

Ole bemærkede også, at det kunne overvejes at støtte kogræsserforeningen ved Korsør Nor, for at sikre 
naturpleje som opføgning på PFOS-forureningen. Ib Larsen bemærkede, at der næppe er et lokalt ønske om 
afgræsning. Knud Larsen bemærkede, at det nok er lidt tidligt at tage stilling til, hvordan de hidtil græssede 
arealer kan plejes med f.eks. græsning eller slæt. Der afventer en evaluering og vurdering af mulighederne 
efter PFOS sagen. 

Hans Skotte Møller foreslog, at der kunne udskrives en idekonkurrence til et naturgenopretningsprojekt. Lise 
Andersen bakkede op om forslaget.  

Knud Larsen mindede om, at de projekter der igangsættes via 100.000 kr. puljen, primært skal kunne 
realiseres af medlemmerne selv. Forvaltningen bidrager kun i ”nødvendigt” omfang. 

Der blev generelt nikket til, at både et projekt for lystfiskerne og en idekonkurrence kunne være gode 
muligheder. 

Da lystfiskerne ikke var præsenteret ved mødet, afventer beslutning til næste møde.  

 

14. Korte orienteringer fra medlemmerne. 

Hans Skotte Møller oplyste, at der på Sprogø er fundet 9 døde splitterne. Dødsårsagen er ukendt. Det er 
bekymrende. Tællinger af edderfugl på Agersø er bekymrende lave. Der er meget få ællinger. Årsagen kan 
være havørne, men også fødegrundlaget kan være utilstrækkeligt. Der kommer præcise tal fra optællingerne 
fra Thomas Bregnballe (Aarhus Universitet).  
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15. Næste møde. 

Knud mindede om, at det af kommissoriet fremgår, at møderne som udgangspunkt afholdes af medlemmerne 
to ad gangen. I Coronatiderne har dette været sat lidt ud af spil, men vi skal tilbage i en rytme. 

Ole tilbud at arrangere næste møde på et af kommunens arealer ved Stigsnæs, hvor jægerne har indgået aftale 
om benyttelse. Her er også gode lokaler til afholdes af møde. Hans tilbød at gå i makkerskab med Ole om 
arrangementet. Mødet afholdes så vidt muligt i uge 33. Knud indkalder.  

 

16. Eventuelt. 

Ingen bemærkninger. 

 

17. Ekskursion. 

Vi havde en fin ekskursion til Lejsø. Der var mange terner, klyder og andre vade/andefugle på og omkring de 
nyetablerede øer, særligt den sydlige. Et par af stor kobbersneppe markerede deres tilstedeværelse til alles 
beundring. Tak til Bjarne Hansen for rundvisningen. 

 


